
 

کمبود پزشک متخصص در جاسک و بشاگرد
اتاق عمل بیمارستان های بشاگرد، سیریک و بوموسی به 
علت نبود متخصص بیهوشی غیرفعال است؛ این خبری است 
که حسن زارعی، معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان 
با اشاره به اینکه شرایط مناطق و بعد مسافت علت جذب 
نشدن نیروهای متخصص است، به آن اشاره کرده و افزوده: در 
شهرستان های جاسک و بشاگرد با کمبود پزشک متخصص 
مواجه هستیم.او ادامه داده: در بیمارستان جاسک از تخصص 
زنان، اطفال، داخلی، بیهوشی و چشم پزشک تنها دو نیرو 
مستقر است که در زمان نبود یکی از آنان، دیگری وظایف را بر 
عهده می گیرد. معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان با 
اشاره به اینکه امسال متخصص داخلی، اطفال، زنان و روانپزشک 
در بیمارستان شهرستان بشاگرد مستقر شدند، گفته: مردم به 
نیروهای متخصص در شهرستان های خود اعتماد کنند و از 
پرداخت هزینه های گزاف درمان جلوگیری کنند.  به بیان او: اتاق 
عمل بیمارستان های شهرستان های بشاگرد، سیریک و بوموسی 
به علت نبود متخصص بیهوشی غیر فعال است که امسال با ایجاد 
زیرساخت های مناسب، اتاق عمل این بیمارستان ها هم فعال 
می شود. زارعی افزوده: تلاش می شود برای جذب نیروهای 
متخصص در مناطق محروم استان، مشوق هایی مانند تامین 
مسکن، شرایط اقتصادی و معیشتی مناسب اختصاص یابد. او 
گفته: برای نیروهایی که طرحشان تمام شده، ظرفیت هایی در 
شهرستان هایی همچون میناب، بندرعباس، بندرلنگه و قشم 
وجود دارد اما با توجه به بازگشت این نیروها به محل تولد خود، 

امکان استفاده دائم از این نیروها وجود ندارد.

مردم جنوب سیستان و بلوچستان از 
حداقل های خدمات درمانی محرومند

نماینده پنج شهرستان جنوب سیستان و بلوچستان گفت: 
مردم جنوب سیستان و بلوچستان از حداقل های حوزه درمان 
محرومند و 4 شهرستان جنوب استان حتی یک تخت بیمارستانی 
هم ندارند! معین الدین سعیدی در گفت وگو با ایلنا افزوده: متاسفانه 
بیشترین چالش های حوزه سلامت را در جنوب استان سیستان و 
بلوچستان شاهدیم. در سطح کشور به ازای هر 1000 نفر 2 تخت 
بیمارستانی وجود دارد که این شاخص در جنوب سیستان و 
بلوچستان کمتر از 4 دهم است که از یک پنجم میانگین کشوری 
هم کمتر است؛ طبیعتا با این شرایط و با این حجم گسترده 
بیماران مردم جنوب استان در حوزه سلامت دچار چالش هستند.

نماینده مردم چابهار، کنارک، نیکشهر، قصرقند و دشتیاری در 
مجلس گفته: متاسفانه 4 شهرستان جنوب سیستان و بلوچستان 
حتی یک تخت بیمارستانی ندارند و بیمارستان های موجود در 
چابهار و نیکشهر هم پاسخگوی حجم بالای بیمار نیست. این 
بیمارستان ها مشکلات فراوانی دارند که بارها و بارها آنها را در 

مجلس بیان کرده ایم و پاسخی دریافت نکردیم.
به گفته او: ما در چابهار و نیکشهر با مشکل کمبود پزشکِ 
متخصص، پرسنل درمانی و همچنین کمبود تخت بیمارستانی 
مواجهیم و به لحاظ امکانات پزشکی فاصله ای نجومی با میانگین 
کشوری و استانی داریم. سعیدی عنوان کرده: شرایط درمانی در 
جنوب استان و مشکلاتی که گفته شد باعث می شود فجایعی 
مانند اعلام اشتباه مرگ یک نوزاد ، رخ دهد و داستان های این 
چنینی هر چند وقت یکبار اتفاق بیفتد؛ علاوه بر مشکلات حوزه 
سلامت بیمارستان چابهار، بنای بیمارستان مشکلات جدی از 
نظر مقاوم سازی و ایمنی دارد و برای حل این مشکلات بارها تاکید 
کردیم و مکاتبات انجام دادیم اما تاکنون اقدامی برای مقاوم سازی 
بیمارستان امام علی)ع( چابهار انجام نشده است. سعیدی با اشاره 
به اینکه مردم جنوب سیستان و بلوچستان از حداقل های حوزه 
درمان محرومند، افزوده: بیمارستان چابهار مشکلات عدیده ای 
در زمینه تامین امکانات سرمایشی و گرمایشی و حداقل های مورد 
نیاز بیماران برای بهره مندی از خدمات حوزه سلامت  دارد. او 
درخصوص پروژه بیمارستان 540 تختخوابی چابهار گفته: مجوز 
ماده 23 این بیمارستان اخذ شد اما از همان کلنگ زنی سال 97 
تا این لحظه متاسفانه هیچ اتفاقی نیفتاده است. سعیدی عنوان 
کرده: قرار بود بخشی از بودجه پروژه بیمارستان 540 تختخوابی، 
از بخش اعتبارات برنامه و بودجه و بخشی هم از محل تهاتر قرارگاه 
خاتم الانبیاء باشد اما متاسفانه به رغم اینکه قرارگاه عزم جدی 
برای ساخت بیمارستان دارد باز هم همکاری ها برای انجام پروژه 
صورت نمی گیرد و دغدغه ای برای ساخت بیمارستان وجود ندارد.

اصول رانندگی
لازم است اصول رانندگي به برخي رانندگان آموزش 
داده شود، زیرا در زماني که صداي آژیر ماشین آتش نشاني و 
آمبولانس در خیابان شنیده مي شود بعضي از رانندگان توجه 
نمي کنند و به حرکت خود ادامه مي  دهند و راه را براي این 

خودرو ها باز نمي کنند. 
یک شهروند از تهران

گرانی
گرانی ها روز به روز بیشتر می شود و کسی هم جوابگوی 
این گرانی ها نیست. از مسئولان دولتی و آقای رئیس جمهور 
درخواست داریم که کمی هم به فکر مردم و اقشار کم درآمد 

جامعه باشند و جلوی این گرانی ها گرفته شود.
کمیلی از تهران 

ترافیک نواب
اول نواب پل حق شناس و پل هلال احمر ماموران 
راهنمایی و رانندگی برای گرفتن موتورسیکلت ها ساعت 
7/30 صبح طوری مامور دراین  مسیرها می ریزند که ترافیک 
سنگین اول صبح این اتوبان به دلیل ایستادن و گرفتن 
موتورسیکلت های این محوطه می باشد. جا دارد ماموران 
راهنمایی و رانندگی به جای اینکه ترافیک را سنگین تر کنند 

راه را برای مردم باز کنند.
یک شهروند از تهران

آرمان ملی: این روزها بحث ساخت و سازهای 
شهرداری تهران در مناطق شمالی شهر خیلی 
روی زبان ها افتاده. علیرضا زاکانی، شهردار تهران 
و دوستان هم طیف او در شورای شهر معتقدند که 
این ساخت و سازها به منظور پایین آمدن قیمت 
مسکن و خانه دار شدن افراد بیشتری در شهر 
است هرچند که منتقدین می گویند اگر قرار بر 
این باشد که او گفته، چرا این ساخت و سازها در 
مناطق جنوبی شهر شکل نمی گیرد؟ آن ها این 
ساخت و سازها را دلایلی برای کسب درآمد بیشتر 

در شهر می دانند. 
زهرا نژاد بهرام، عضو پیشین شورای شهر 
تهران هم معتقد است که مدیریت شهری 
نباید و نمی تواند به هر بهانه ای به کسب درآمد 
بپردازد. او با بیان اینکه ما باید نسبت به آینده 
پاسخگو باشیم، معتقد است که باید به خاطر 
خساراتی که به شهر زده ایم پاسخگو باشیم 
و جریمه شویم. او به کمیسیون ماده پنج هم 
اشاره می کند؛ بحث داغ دیگری که این روزها 
در شورای شهر تهران زمینه ساز بروز برخی 
فسادها در شهر شده و این عضو شورا  سابق علت 
آن را عدم شفافیت و نظارت شهروندان می داند. 
صدور بی برنامه پروانه های ساخت و خانه تکانی 
اساسی که باید از دفتر شهردار تهران برای ریشه 
کن کردن فساد شروع شود، موضوع گفت وگویی 
کوتاه با زهرا نژاد بهرام است که در آن به آماری از 
فساد اشاره شده  است. او اعضای شورا و مدیریت 
شهری جدیدی را دوستان خود می خواند و 
می گوید که ممکن است بخواهند کارهای خوب 
انجام دهند اما راهش را بلد نباشند؛ نگاهی به 

برنامه های دوره پنجم شورا و ادامه دادن روش ها 
و طرح هایی که برای شهر سودبخش و تاثیرگذار 
بود یکی از کارهایی است که این اعضا و این 
مدیریت شهری می تواند انجام دهد. نژادبهرام 
معتقد است که هر کسی باید در حیطه وظایف 
و مسئولیت خود دست به انجام فعالیت بزند و 
اینکه قانون ما را مکلف نکرده در مورد مسائل 
فرهنگی تا این حد ورود کنیم و اصلا اجازه این 
کار را به ما نداده! او به جداسازی زنان و مردان در 

بوستان های کوچک اشاره می کند. 
این فعال سیاسی و عضو پیشین شورای 
شهر، به رای بالای شهروندان به اعضای شورا 
در پنجمین دوره آن اشاره می کند و می گوید 
باید پاسخگوی رای مردمی بود که رای داده اند و 
حتی آن ها که رای نداده اند؛ حال این شهروندان 
در شمار بالایی به اعضا رای بدهند یا در دوره ای 
- مثل ششمین دوره شورا که نمایندگان و 
اعضای آن در حال حاضر در شورا مشغول 

هستند-  در شمار پایین تری. 
   خانه تکانی باید از دفتر شهردار شروع 

شود
زهرا نژادبهرام معتقد است که شهر ما نیازمند 
یک خانه تکانی است؛ یک خانه تکانی بسیار جدی؛ 
اول اینکه شهرداری باید به وظایف خود بر اساس 
قانون عمل کند؛ دوم اینکه نظارت جدی داشته 
باشد؛ رسانه ها از این موضوع عبور کرده اند اما در 
دفتر شهردار انحراف  در بودجه شهرداری شکل 
گرفته است! این نگران کننده است؛ این خیلی 
جدی است و خانه تکانی باید از دفتر شهردار 

شروع شود. 

    کمیسیون ماده 5،مرکزی برای صدور 
پروانه

 او می گوید: ما خیلی تلاش کردیم که تمام 
مسیر صدور پروانه را اتوماتیک کنیم که کسی 
نتواند به آن دست بزند؛ من می گویم بالای هشتاد 
درصد صدور پروانه ما مکانیزه شد یعنی بدون 
اینکه دستی در آن برده شود. الان شنیده ام که 
کمیسیون ماده پنج خودش به مرکزی برای 
صدور پروانه تبدیل شده و این ها کارهایی نیست 
که بتواند فساد را ریشه کن کند؛ هرقدر فعالیت ها 
و تصمیم گیری ها شفاف تر بوده و در معرض دید 
شهروندان باشد شما توانسته اید جلوی فساد را 

بگیرید. 
   باغ را غیر باغ اعلام نمی کردیم

نژادبهرام، گفته های خود را اینطور توضیح 
می دهد که »ما شاید نتوانیم منشا فساد را خیلی 
جاها ببینیم و برخی اوقات ادله و ابزارها کافی 
نیستند اما با گذاشتن جلوی آینه می توانیم جلوی 
فساد را بگیریم و یقین بدانید ظرفیت های فساد 
کاهش پیدا می کند؛ یادم می آید سند باغات را چک 
می کردیم و عکس های هوایی را طی سال های 
گذشته تا به حال بررسی می کردیم و بازدیدی 
میدانی داشتیم و نظر کارشناسان مختلف را 
می گرفتیم و سرانجام از روی اسناد و با ابزار مکانیزه 
تصمیم می گرفتیم که کجا باغ است و کجا نیست 
و اینطور نبود که با گفته و حرف کسی باغ را غیر 

باغ اعلام کنیم.«
   قانون گفته بوستان ها را زنانه مردانه 

کنیم؟ 
این عضو شورای پنجم شهر تهران، اذعان 

می کند که ما هم ضعف داشتیم و من منکر این 
نیستم و اگر نگران شهر هستم به این دلیل است 
که می گویم خیلی کارها شده بود و باید ادامه پیدا 
می کرد، خیلی کارها نیازمند اجراست که باید این 
دوستان انجام بدهند و خیلی کارها را می شود 
انجام نداد. ما موظف نیستیم همه مسائل کشور 
را حل کنیم؛ ما موظف هستیم در حد مسئولیت 
و حکومت محلی شهر خود به انجام وظایفمان 
بپردازیم. قانون ما را مکلف نکرده در مورد مسائل 
فرهنگی تا این حد ورود کنیم و اصلا اجازه این 
کار را به ما نداده. قانون به من نگفته چند بوستان 
محلات محدود در شهر تهران را زنانه مردانه کنیم؛ 
منطق هم به ما این اجازه را نمی دهد؛ بوستانی که 
ما در زمینی 500 یا 300 متر مربعی ایجاد کرده ایم 
را چرا زنانه مردانه کنیم؟ خانواده ها دوست دارند 
در کنار هم در بوستان باشند. ما که ادعای خانواده 
محوری داریم چرا این کار را می کنیم؟ خب 
مادرها و پدرها می خواهند بچه هایشان را با هم 

بیرون ببرند. 
   باید به آینده جواب بدهیم

این فعال سیاسی و رسانه ای معتقد است که 
وارد پیچ هایی شده ایم که متوقف کننده است. 
در مدیریت شهری و این مدیریت باید مشکلات 
اصلی را بررسی و رفع کند؛ درست است که درآمد 
و کسب درآمد برای اداره شهر الزامی و ضروری و 
واجب است اما نه از هر راهی و ما باید حواسمان 
باشد که باید نسبت به آینده پاسخگو باشیم. ما 
هر اقدامی که انجام می دهیم باید ادله ای برای 
توجیه آن داشته باشیم. اگر خسارت می زنیم باید 

هزینه اش را بدهیم. 
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سقوط پله برقی در ایستگاه 
مترو شهید بهشتی

سرپرست اورژانس تهران از مصدومیت 1۸ 
نفر به دلیل حادثه سقوط پله برقی در ایستگاه 
مترو شهید بهشتی خبر داد. محمد اسماعیل 
توکلی درباره جزئیات حادثه سقوط پله برقی 
در ایستگاه مترو شهید بهشتی گفت: عصر 
دیروز حادثه سقوط پله برقی در ایستگاه 
شهید بهشتی به سامانه اورژانس تهران 
اطلاع داده شد. وی ادامه داد: براثر این حادثه 
1۸ نفر مصدوم شده اند که 9 نفر به مرکز 
درمانی منتقل شده اند. سرپرست اورژانس 
تهران خاطرنشان کرد: یک دستگاه اتوبوس 
آمبولانس، 5 دستگاه آمبولانس و سه دستگاه 

موتورلانس به محل حادثه اعزام شدند.

قصد اجرا کردن برنامه  چین را 
در ایران نداریم

عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات دولت 
سیزدهم  پیرامون الگو برداری از اینترنت چین 
گفت: هفته پیش عده ای از همکارانمان برای 
پیگیری تفاهمات در حوزه های مختلف که 
رئیس جمهور انجام دادند، به چین سفر کردند 
و اظهار می کردند که هیچ چیز خارجی در 
چین باز نیست و یک وضع نه چندان مساعدی 
آنجا حاکم است. از سویی 95 درصد ترافیک 
چین داخلی است و ما اصلا قصد اجرا کردن 
چنین برنامه ای را در ایران نداریم. او ادامه داد: 
به دنبال بومی سازی پلتفرم هایی که مورد نیاز 
مردم است، هستیم. در حال حاضر نیز شاهد 
جوابگویی پلتفرم های داخلی هستیم که به 
مدد جوانان ایرانی تولید شده اند. اما هیچ 
کس به دنبال قطع اینترنت بین الملل نیست 
و هرقدر که نیاز کشور باشد این موضوع را 
تامین خواهیم کرد. زارع پور گفت: الگو برداری 
از کشوری نخواهیم کرد و مدل خودمان را 
داریم. البته تصمیم گیری این مورد بر عهده 
وزارت ارتباطات نیست بلکه شورای عالی 
فضای مجازی این تصمیم ها را می گیرد و 
ما تنها یک عضو از 27 عضو این شوراییم. 
دشمنان تلاش می کنند در موضوع اینترنت 

برای مردم نگرانی ایجاد کنند.

مسیر خروجی آب سد کرج 
رفع انسداد شد

رئیس کل دادگستری استان البرز از 
بازگشایی خروجی سد کرج خبر داد و گفت: با 
برداشته شدن موانع، مسیر خروجی آب رفع 
انسداد شده و امکان ادامه فرایند تامین آب 

شرب مناطق هدف آغاز می شود.
داد:  ادامه  هریکندی،  فاضلی  حسین 
اتفاق مهم دیگر بحث بازگشایی خروجی 
سد کرج بود که موجب ایجاد مشکلاتی در 
تامین آب شرب برخی مناطق کرج و تهران 
شده بود، که با تلاش ها و پیگیری های انجام 
شده توسط دادستان مرکز استان و ادارات 
متولی و آب منطقه ای تهران، بازگشایی و 
رسوب زدایی مسیر انجام و با برداشته شدن 
موانع، مسیر خروجی آب رفع انسداد شده 
و در ساعات آینده امکان ادامه فرایند تامین 
آب شرب مناطق هدف آغاز می شود.رئیس 
کل دادگستری استان البرز با اشاره به اینکه 
وجود برخی رستوران ها در مسیل و نیز در 
بستر و حریم رودخانه کرج، علاوه بر تخریب 
خود این اماکن، در افزایش خسارات و صدمات 
این سیلاب موثر بوده است، تصریح کرد: رئیس 
قوه قضائیه در دستوری که برای آزادسازی 
بستر رودخانه کرج داد علاوه بر موضوعات 
زیست محیطی نسبت به مخاطرات ناشی 
از وجود این مستحدثات هنگام سیل اشاره 
کرده بود. فاضلی هریکندی با اشاره به اینکه 
به رستوران هایی که در سیل اخیر تخریب 
شدند، از سوی دستگاه های متولی از جمله 
شرکت آب منطقه ای و منابع طبیعی استان 
اخطاریه های متعدد جهت رفع تصرف داده 
شده بود، بیان داشت: به اداره کل مدیریت 
بحران استانداری، شرکت آب منطقه ای 
استان، اداره کل منابع طبیعی و محیط زیست 
ماموریت داده شد تا نسبت به انجام وظایف 
قانونی خود برای رفع انسداد از حریم و بستر 
رودخانه کرج و جاده چالوس اقدام کنند تا از 

آسیب های آتی پیشگیری شود.

ثبت گرم ترین دمای کشور 
بر اساس اعلام سازمان هواشناسی، در 
شبانه روز منتهی به روز سه شنبه، بیشینه 
دمای »آب پخش« در استان بوشهر به 4۸.9 
درجه سلسیوس رسید و گرم ترین دمای 
کشور از ابتدای بهار تا کنون را رقم زد. بر 
اساس اعلام ادارات کل هواشناسی بوشهر و 
خوزستان از روز چهارشنبه )24 خردادماه( 
تا اوایل هفته آینده با وزش باد شدید شمالی، 
دریا در این منطقه متلاطم و احتمال وقوع 
گردوخاک در برخی مناطق مستعد استان 
و نفوذ گردوغبار فرامنطقه ای به استان 
دور از انتظار نیست. در سه روز آینده در 
برخی مناطق استان های آذربایجان غربی، 
آذربایجان شرقی به ویژه مناطق شمالی 
این استان ها، اردبیل، سواحل دریای خزر، 
ارتفاعات و دامنه های شمالی و جنوبی البرز 
مرکزی، ارتفاعات گلستان و سمنان افزایش 
ابر، رگبار پراکنده با احتمال رعد و برق و 
در بعضی ساعات وزش باد شدید موقت 

پیش بینی می شود.

رئیس مرکز ملی خشکسالی 
و مدیریت بحران سازمان 
هواشناسی گفته منتظر تابستان 
گرم باشید؛ به گفته او میانگین 
بارش های کشور در ماه های اخیر 
۲۱ درصد کاهش داشته

نیمی از 
جنگل های 
 شمال
 از بین رفته

آرمان ملی: کاهش بارش ها عوامل و عواقب 
مختلفی دارد که بخش بزرگی از این عوامل 
ساخته دست بشر است. بخشی از این عوامل 
به تغییرات جهانی و بخشی هم به تغییرات 

اقلیم در مناطق خاص برمی گردد. 
رئیس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت 
بحران سازمان هواشناسی، گفته: »پوشش 
جنگل های شمال کشور نسبت به گذشته 
نصف شده است، و اگر همین روند ادامه 
پیدا کند تا چند دهه دیگر جنگلی نخواهیم 

داشت.«
احد وظیفه هشدار داده: »طولانی شدن 
خشکسالی ها در کشور در درازمدت باعث 
کاهش دسترسی به آب آشامیدنی با کیفیت 
و حتی دسترسی به آب می شود. جدا از اینکه 
می تواند کشاورزی و امنیت غذا و درآمد 
خانواده ها را تهدید کند، به عبارتی وقتی 
آب نباشد، کشاورزی محدود شده و درآمد 
و زندگی و معیشت افراد زیادی تحت تاثیر 

قرار می گیرد.«
به گفته رئیس مرکز ملی خشکسالی، 
بخشی از عوامل کاهش بارندگی و در نتیجه 
آن خشکسالی در نتیجه تغییرپذیری در جو 
است، مثلا سال هایی داریم که زمستان ها 
سردتر از قبل می شود، یا تابستان گرم تری 
به نسبت تجربه می کنیم؛ از طرفی بخشی 
از تغییرات هم ناشی از تغییرات اقلیمی در 
جهان است. به طور کلی زمین حدود ۱ تا ۱.۵ 
درجه کمتر شده و حتی در برخی مناطق تا ۴ 

درجه گرم تر شده است. 
وظیفه ادامه داده که در این تغییرات عامل 
انسانی پررنگ است چه آنجا که با سوزاندن 
سوخت هایی مثل مازوت، نفت، زغال سنگ 

و... باعث افزایش دی اکسیدکربن در هوا شده 
و در نتیجه باعث گرم شدن زمین می شویم، 
 چه آنجا که با بزرگ  کردن شهرها، طبیعت 
را به هم زده ایم، مناطق روستایی ویلاسازی 
کرده ایم و برداشت های بی رویه از آب های 

زیرزمینی، به  طبیعت آسیب زده ایم. 
رئیس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت 
بحران سازمان هواشناسی با تایید کاهش 
بارندگی ها در بهار امسال به خبرآنلاین، 
گفته: »میانگین بارش ها طی سال های ۱۹۹۱ 
تا ۲۰۲۰ به عنوان شاخصی جهانی درنظر 
گرفته می شود. بر اساس این شاخص برای 
امسال و بررسی سال آبی که از اول مهر تا 
انتهای شهریور سال بعد است، به طور متوسط 
۲۱درصد از سطح نرمال بارش، در سراسر 

کشور کمتر بارندگی داشته ایم.«
او با بیان اینکه البته این کاهش ۲۱ درصدی 
بارش ها طی ماه های اخیر، متوسط کشوری 
است، ادامه داده: در مناطق مختلف کشور، این 
آمار متفاوت است. مثلا در استان بوشهر ۳۵ 
درصد بارندگی ها بیشتر از میانگین بارش ها 
بوده، استان اصفهان حدود ۱۰ درصد کمتر از 

نرم بارندگی ها، بارش داشته است. 
بارندگی ها  مقام مسئول  این  گفته  به 
در استان های خوزستان، لرستان، ایلام، 
کرمانشاه و کردستان در حد نرمال بوده اما 
استان های قم، مرکزی، همدان، آذربایجان 
شرقی و غربی، اردبیل و کل شرق کشور از 
نرم، پایین تر و حتی بسیار پایین تر از حد 
نرم بارش های متوسط کشور را داشته اند. 
وظیفه گفته: »استان خراسان رضوی از 
ابتدای سال آبی تاکنون ۵۳ درصد کمتر از 

نرم بارندگی های کشور، بارش داشته است.«

  تابستان گرمی خواهیم داشت
هوای آلوده، ، برداشت بی رویه آب های 
زیرزمینی و استفاده گسترده و بی برنامه از 
مراتع و جنگل ها و تخریب بافت خاک همه 
در گرم شدن زمین تاثیر دارند. رئیس مرکز 
ملی خشکسالی و مدیریت بحران سازمان 
هواشناسی با اشاره به چرخه و تخریب بافت 
خاک گفته: »در حال حاضر یکی از مهم ترین 
وارد  کشور  به  سالانه  که  خسارت هایی 
می شود، سیل هاست. در گذشته هم ما بارش 
شدید باران در فصل بهار را داشتیم اما چون 
آب ناشی از این بارش ها جذب خاک می شود، 
شاهد سیلاب نمی شدیم اما در سال های اخیر 
اتفاقی که برای جنگل ها افتاده و خصوصا 
تخریب بافت خاک سبب شده آب باران جذب 
خاک نشود و جاری شدن سیل خسارت های 

زیادی به بار آورد.«
وظیفه ادامه داده: »همین بهار امسال 
گرمای هوا حدود یک تا یک و نیم درجه بالاتر 
از نرم و میانگین گرما در گذشته بوده است. در 
برخی از مناطق خصوصا در استان های شرقی 
و شمال شرقی کشور افزایش دما حتی تا 
۲.۵ درجه بیشتر از نرم بوده است.« او درباره 
پیش بینی وضعیت گرما طی تابستان پیش رو 
می گوید: »براساس پیش بینی ها تابستان 
گرمی خواهیم داشت. درواقع باید بگویم که با 
تقریب حدود ۸۰ تا ۹۰ درصد تابستان گرم تری 
نسبت به میانگین نرمال خواهیم داشت.« با 
این حال او ابراز امیدواری کرده که پاییز خوبی 
در راه است و گفته: »براساس پیش بینی های 
جهانی بارندگی های پاییزی امسال، برعکس 
دو پاییز گذشته، بدون تاخیر، بهنگام و میزان 

خوبی خواهد بود.«

استان های قم، مرکزی، همدان، 
آذربایجان شرقی و غربی، اردبیل 
و کل شرق کشور بسیار پایین تر از 
حد نرم بارش های متوسط کشور را 
داشته اند؛ استان خراسان رضوی از 
ابتدای سال آبی تاکنون 5۳ درصد 
کمتر از نرم بارندگی های کشور، 
بارش داشته است

آرمان ملی: وقوع ناپایداری های گسترده در ارتفاعات 
شمالی تهران در صورت وقوع یک زمین لرزه بزرگ با 
بزرگای مشابه زلزله ترکیه پیش بینی می شود. این بخشی از 
صحبت های ابراهیم حق شناس، دانشیار پژوهشکده مهندسی 
ژئوتکنیک پژوهشگاه بین المللی زلزله شناسی و مهندسی 
زلزله در وبینار »زمین لرزه های ۱۴۰۱ قهرمان ماراش ترکیه؛  

درس آموخته ها برای ایران« است.
به گفته او، در صورت وقوع زلزله بزرگ در تهران احتمال 
ریزش سنگی در مناطق شمالی شهر تهران، جریان های خاکی 
و لغزش های خاکی بر روی شیب دامنه ها و لغزش در حاشیه 

رودخانه ها و شیب های فاقد اصلاحات هندسی وجود دارد.

حق شناس از اجرای طرح تحقیقاتی در زمینه پهنه بندی 
زمین لغزش در تهران خبر داد و گفت: در این مطالعات ۴۴ 
منطقه زمین لغزش شناسایی شد که این مناطق در صورت 
وقوع یک زلزله بزرگ دچار مشکلات ناپایداری دامنه ای 
خواهند شد. او گفته: محله گلابدره، محله دارآباد، مجتمع 
باغ نرگس، محله فرحزاد و شهرک نفت و بیمارستان شریعتی 
از جمله مناطق دارای پتانسیل زمین لغزش در شهر تهران 
به شمار می روند. او با بیان اینکه مشابهتی میان شهر دورود 
استان لرستان با شهر گلباشی استان آدیامان ترکیه به دلیل 
مخاطرات چندگانه وجود دارد، در این باره توضیح داده: این 
مشابهت ها شامل عبور گسل فعال و لرزه زای سیلاخور از 

حاشیه جنوبی شهر، موقعیت شهر و گسترش آن در دشت 
ریزدانه سیلاخور و وجود پهنه های قدیمی زمین لغزشی در 
ارتفاعات مشرف به شهر می شود. حق شناس با اشاره به وجود 
پدیده روانگرایی در ایران به نمونه های مشابه این پدیده در 
کشور اشاره کرده و گفته: آثار روانگرایی در اثر زمین لرزه در 
شنبه، استان بوشهر با بزرگای ۶.۱ در ۲۰ فروردین ماه سال 
۱۳۹۲ مشاهده شد که بر اثر آن خسارات فراوانی به روستاهای 
شهرستان دشتی این استان وارد شد. او به نمونه دیگر آن 
زمین لرزه ۷ آذرماه سال ۱۳۹۲ با بزرگای 5.۹ برازجان اشاره 
کرده که در اثر روانگرایی در منطقه، به پل ارتباطی آن که مورد 

بهره برداری قرار نگرفته بود، خساراتی وارد شد. 

دانشیار پژوهشگاه بین المللی زلزله شناسی و مهندسی زلزله گفته در صورت وقوع یک زلزله بزرگ دچار مشکلات ناپایداری دامنه ای خواهند شد

شناسایی ۴۴  نقطه مستعد رانش زمین در تهران
محله گلابدره، محله دارآباد، مجتمع باغ نرگس، محله فرحزاد و شهرک نفت و بیمارستان شریعتی از جمله مناطق دارای پتانسیل زمین لغزش در شهر تهران به شمار می روند

زهرا نژادبهرام در گفت وگو با »آرمان ملی« از صدور بی برنامه پروانه ساخت 
و تخلفات کمیسیون ماده پنج می گوید

 کمیسیون ماده پنج
 مرکز صدور پروانــه 

کسب درآمد برای اداره شهر الزامی و ضروری و واجب است اما نه از هر راهی

   قانون به من نگفته 
چند بوستان 

محلات محدود در 
شهر تهران را زنانه 

مردانه کنیم


